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Gratulálunk 

Labanc Györgyinek, 

aki Tata Város díszpolgára címet 

vehetett át 2023. augusztus 20-án. 

 

Labanc Györgyi, a Természetes Életmód Alapítvány elnöke, az Agostyáni 

Ökofalu létrehozója, a tatai gyermekek környezeti nevelésében végzett 

elhivatott, alázatos, több évtizedes példaértékű munkásságának elismeréseként 

vehette át e rangos díjat.  

Györgyi többek között tagja a Magyar Környezeti Nevelési Egyesületnek is. 

Óvodai neveléssel foglalkozó kiadványaink szerzője, társszerzője. 

Az elismeréshez szívből gratulálunk! 



Lesz 

 

Újbudai óvodai képzés 

„Körforgás, hulladékgazdálkodás” továbbképzés újbudai óvodai 

koordinátoroknak 

Október elején Újbuda Polgármesteri Hivatal Környezetvédelmi Osztálya újból 

felkérte egyesületünket egy képzés megtartására „Körforgás, 

hulladékgazdálkodás” témában. Az óvodai koordinátorokkal október 9-én, a 

Sas-hegyi Oktatóközpontban találkozunk. Örömmel vállaltuk a feladatot. A 

tematikát Saly Erika, Timár-Geng Csilla és Victor András dolgozta ki, amelyet 

elfogadott Újbuda Önkormányzata. A képzés kb. 4 óra időtartamban valósul 

meg egy óvodai szakmai nap keretében. A programot Nagy Andrea 

komposztálásról és Tóth Miklós giliszta-komposztról tartott interaktív 

bemutatója teszi még színesebbé.  

Timár-Geng Csilla 

 

Pesterzsébeti óvodai képzés 

A Pesterzsébeti Nyitnikék Óvoda segítséget kért tőlünk óvodájuk zöldítéséhez. 

Előzetes egyeztetést követően – az öröm-bánat térkép módszertanára építve – 

egy intézményi önfejlesztő folyamatot segítünk elindítani, mely a Zöld 

Óvodaságot is támogatja. 

 

Az óvoda bejárása, az óvodavezetővel való személyes találkozás már 

megtörtént. Az óvoda többféle környezeti nevelési tevékenységet végez, 

Madárbarát Óvoda és Állatbarát Óvoda címük is van, s elnyerték már a Zöld 

Óvoda címet.  

 

Az okt. 20-ai óvodai képzésen résztvevők száma 20-25 fő, köztük nemcsak 

óvodapedagógusok, hanem dajkák is lesznek. 

 

Saly Erika 

 

 



Dunaharaszti óvodai képzés 

A zöldszíves Dunaharaszti Hétszínvirág Óvoda beporzóbaráttá szeretné alakítani 

óvodáját. Ehhez tavasszal tudatos tervet készítettek, majd támogatás 

reményében pályáztak az E.ON-hoz, s bekerültek a legjobbak közé. Szavazni 

kellett, melyik terv megvalósítását támogassa a cég. Hatalmas és példás 

összefogás indult a kampány ideje alatt, hogy az óvodájuk pályázata legyen a 

befutó, a tervüket támogassák.  

https://www.dunaharasztihetszinviragovoda.hu/hirek-esemenyek/eon-

palyazat/8303/ 

Az egyesületünktől szakmai segítséget reméltek a beporzók megismerése, az 

óvodai lehetőségek kapcsán, s emiatt a pályázatba beterveztek egy egynapos 

képzést is. Így aztán mi is segítettük a kampány ideje alatt a lájkolók számának 

növelését. 

Nyertek!!! 

A Beporzók munkacsoport három tagja, Vásárhelyi Tamás, Kecskés Ferenc és 

Forintos Krisztina most javában dolgoznak azon, hogy ennek a remek óvodai 

közösségnek komplex, hasznos képzést állítsanak össze (az óvoda-

pedagógusokon túl a dajkák, a karbantartók, más segítők is részt fognak venni a 

képzésen), mely segíti a beporzók megismerését, a felkészülést a beporzóbarát 

kert kialakításához, a beporzók megszerettetését, védelmét.  

 

Saly Erika 

 

Választmányi ülés 

A választmány idei második, őszi találkozójának egyik témája – az örökös puli 

díj jól sikerült átgondolásának a jegyében – az lesz, hogy hogyan lehetne 

megújítani azt a hagyományt, hogy a mindenkori országos találkozók házigazdái 

sorban továbbadnak egymásnak egy serleget, amely őrzi a megelőző OT-k 

helyét és idejét. Lehet-e más, mint serleg?! 

Devescovi Balázs 

 

 

 

 



ÁLLATSZERETET ÜNNEP 

2023. október 6-8. 

Egyesületünk tagjai mind a három napon jelen lesznek természetismereti 

foglalkozásokkal az Állatkertben. A Kürt Alapítványi Gimnázium diákjai IKSZ 

keretében segítik az ott folyó munkát. 

 

Volt 

 

2023 Országos Találkozó, Solymár 

„Ahol a szabadság a rend, 
mindig érzem a végtelent.” 

A József Attila-idézetet [Töredékek, 1937] a solymári Fészek Waldorf Iskola 

honlapjáról kölcsönöztem.  https://www.feszekiskola.hu/ 

Ahogy minden internethasználó, én is itt tájékozódtam arról: hová is megyünk. 

Mindannyiunknak vannak persze ismeretei, a szerencsésebbeknek közeli 

tapasztalatai is a Waldorf iskolákról, ez azonban nem csökkentette, inkább 

növelte az érdeklődésünket.  

Szeptember 3. hétvégéje 

Egyesületünk immár 31. alkalommal szervezte az országos szakmai találkozót 

ezekre a napokra. És nem tudom, ebből hány alkalommal volt a házigazdánk 

aktív pedagógus, akit szintén aktív pedagógus kollégái segítettek. Ráadásul a 

rendezvények helyszínéül is az iskola épületei szolgáltak. 

Gondoljatok bele! A tanévkezdés – sokunknak vannak erről tapasztalatai – 

„alapból” háromszoros energiát, odafigyelést, szervezőmunkát igényel. És ehhez 

jöttünk mi… 

Úgy látszik, a sok pozitívum mellett a bátorság is a Waldorf iskolák sajátja. És 

persze Parti Krisztié! ☺  

Amit vártunk és amit kaptunk 

Kriszti, a házigazdánk már tavasszal felvázolta, mikre gondolt: Bothmer-

gimnasztika, euritmia, temperamentumok szerepe az oktatásban, biodinamikus 

kertművelés – ekkor már tudtuk, hogy valami nagyon különleges találkozóban 

lesz részünk. (Ahogy eddig is mindegyik másként, másért volt különleges.) 

A példákat véletlenszerűen ragadtam ki: ha azt kérnék tőlem, hogy rangsoroljam 

a majd’ három nap eseményeit, nem tudnám megtenni, annyira különböző volt a 

hatásuk. Egy dologban közösek voltak: kivétel nélkül mindenki, aki a 



munkájáról beszélt vagy foglalkozást vezetett nekünk, elhivatottságot, 

hitelességet, szakmai alázatot képviselt. És a legszebb az volt, hogy mind 

ugyanahhoz a szellemiséghez kapcsolódtak, és láthatóan egymás munkájára (is) 

építenek. Ami a hatékony nevelés kulcsát jeleni. 

 

Közlekedés 

Sokan érkeztünk vonattal, de helyben és Pilisszentivánra – ahol a szálláshelyünk 

volt – gyalog vagy autókkal közlekedtünk. A telekocsis szolgáltatásokért 

köszönet Darvas Katának és Gábornak, Vidra Marcsinak, Vásárhelyi Tamásnak. 

Külön köszönjük Parti Krisztinek és Könczey Rékának a folyamatos készenlétet 

és fuvarokat. 

Szállás 

A zarándokszállás épülete szép fekvésű helyen, kellemes, kényelmes alvóhelyül 

szolgált. A jól felszerelt konyhához tartozó tágas ebédlőben meg tudtuk tartani 

szokásos, első esti vacsoránkat. Ugyanitt jólesett a nap végén összegyűlni és 

„ejtőzni egyet”, reggelente pedig meginni az első kávét. 

Étkezés 

Ami jót el lehet mondani az ételekről, az mind érvényes volt: gusztusos, 

változatos, ízletes, egészséges és bőséges volt minden fogás! Hálásak vagyunk 

érte háziasszonyunknak, Szabó Évának, aki szombat reggeltől vasárnap délig 

kiszolgált minket.  

 

Köszönet 

Nem sorolom fel időrendben az összes programot, csak jelzem, hogy egy 

kivételével (csomagolásmentes bolt – ez sem a szervezőkön múlt) mind 

megvalósult! (A fergetegesre sikerült táncház pl. egy külön cikket érdemelne.) 

Felsorolom viszont azokat, akiket Kriszti segítői közül eddig nem említettem, és 

akik mind hozzájárultak a találkozó sikeréhez:  

Berényi Laura, Csordás Zoárd, Franczel Dávid és Jurás Mara – diák segítők  

Csatai László (Csidu) és zenész barátai – táncház 

Csécs Mónika – biodinamikus kertművelés 

Csizmadia Máté és Molnár Blanka – a pódiumbeszélgetés meghívott vendégei 

Gerlai Gabriella – Kapocs KR bemutatása 

Hadnagy Erzsébet – projektek az iskolában 

Karkus Ottó – Bothmer-gyakorlatok, Waldorf pedagógia, temperamentumok 

Kneisz Andrea – környezeti nevelés waldorfosan 



Majoros Angéla – euritmia 

Milbich Tamás – a Helytörténeti Gyűjtemény bemutatása 
*** 

Végül itt említek meg két örömhírt, ami nem szorosan, de időben az OT-hez 

kapcsolódik:  

Labanc Györgyi tagunk – miután letette saját aznapi csoportjának gondját – 

szombaton délután csatlakozott hozzánk, és a vacsoránál személyesen osztotta 

meg velünk az örömét: Tata város díszpolgári címmel ismerte el a munkáját! 

A második: Saly Erika, az egyesület elnöke vasárnap adta át Könczey Rékának a 

régen megérdemelt Szürke puli-díjat. 

Mindkettejüknek szívből gratulálunk! 

    

Gyalog Éva 

 

 

 



 

 

 

                   

                                 

 

             

*** 



 

Kedveseim! 

Hazafelé a kezem ahányszor az autórádió gombja felé indult, annyiszor állította 

le a szívem vagy a lelkem, mert olyan jó volt ennek a találkozónak a 

hangulatában maradni. Maradtam is, mostanig is. Köszönöm. 

Tamás 

*** 

Nekem is nagyon jó volt ez a találkozó. Én örültem a családiasságnak, örültem 

annak, hogy egy pillanatra sem éreztem klikkesedést, kirekesztettséget, ellenben 

nagyon sok befogadást, támogatást, türelmet mindenki részéről és mindenki felé. 

Kriszta és családja mindenre-figyelése, szíve-lelke a szervezésben, az autósok 

plusz segítsége..... Szóval szuperrrrrr volt, így sok-sok errel. :) 

Bia 

*** 

Én is nagyon jól éreztem magam. Sokszínű, érdekes program volt. Nekem külön 

öröm volt, hogy bepillanthattam egy másik Waldorf iskolába is. 

Számomra mindig öröm látni azt a fantasztikus vitalitást, amivel a már sokat 

megélt tagjaink is köztünk vannak. Ennyi játékosság, vidámság, tapasztalat, 

kapcsolódás, életerő, nyitottság, kíváncsiság egy helyen, felemelő! Csak 

ámultam az esti táncházban is. Legyetek büszkék magatokra! Fantasztikusak 

vagytok! Hálás vagyok érte, hogy köztetek lehetek!  

Nagy köszönet Gyalog Évának és Parti Krisztinek a szervezésért! Szuper volt! 

És akik mindig a háttérben tevékenykednek hatalmas türelemmel, figyelemmel és 

segítőkészséggel megáldva, Erika és Kriszta! Nektek is köszönjük! 

Szeretettel: 

Dorka 

*** 

Nagyon jól éreztük magunkat a találkozón. Gyalog Éva az OT nagyon figyelmes 

és gondos szervezője volt. :)  

H. Éva 

*** 

Én is köszönöm, hogy kicsit későn regisztrálóként is résztvevője lehettem a 

solymári OT-nek. Jó érzés volt megtapasztalni, hogy a Waldorf iskolák a 

nehézségek ellenére is képesek megőrizni a gyerekközpontú oktatást, nevelést. 

Köszönöm a lelkes, segítőkész szervezőmunkát, a vidám hangulatú 

foglalkozásokat! Ismét hoztam haza valamit a szellemi puttonyba :) Jó Kör-ben 

voltunk! :) 

Nyikita 



*** 

Kedves Mindnyájan! 

Nagyon köszönöm, hogy kíváncsiak voltatok ránk, hogy megtiszteltetek a 

jelenlétetekkel, figyelmetekkel. Ti, akiktől nagyon sokat tanultam már korábban, 

sokat segítettetek mindenfélében. 

Remélem, jól éreztétek magatokat! Kívánok nektek sok erőt, tovább kitartó 

nyitottságot, lelkesedést, ötleteket, vidámságot, derűt! 

Sok szeretettel: 

Berényiné Parti Krisztina 

 
Muzsikál az erdő a Mátrában, 2023 

Immár 20 éve muzsikál az erdő! A Mátrai Művészeti Napok 

rendezvénysorozaton – Gyalog Éva lelkiismeretes szervezőmunkájának 

köszönhetően – Egyesületünk is részt vett. Az egyre népszerűbb 

vándortanösvények játékaiból Tóthné Timár-Geng Csilla a tőle megszokott 

gondossággal állított össze egy válogatást, számítva a legkülönbözőbb korú 

résztvevők érdeklődésére. Mint utóbb kiderült, ezt nagyon jól tette. A játszani 

vágyók életkora a 8 hónapostól a 80 évesig terjedt. Voltak, akik fellépő 

családtagjaikat kísérték, de voltak, akik évek (évtizedek!) óta visszajáró 

vendégei a programnak. 

Timár-Geng Csillával és Vidra Marcsival három napot töltöttünk a Mátrában. 

Csütörtök délutántól szombat estig három helyszínen – a szurdokpüspöki 

pincesoron, Mátrakeresztesen, illetve a Salgótarján-Eresztvény közelében 

található Dornyay Turistaházhoz vezető úton – állítottuk fel az asztalokat. 

Első nap kicsit elégedetlenek voltunk – elsősorban magunkkal. A délelőtti 

felhőszakadás elijesztette a közönséget, így egy-két arra sétálót tudtunk csak 

magunkhoz vonzani. 

Második nap a csekély számú érdeklődőt a helyszín nem túl szerencsés 

megválasztásának tudtuk be. De végül – ügyesen terelve a szót – nemcsak a 

magunkkal vitt játékokon keresztül tudtunk fenntarthatóságra nevelni; a jó 

irányba vitt beszélgetés is sikeresnek bizonyult. 

A harmadik napon végre minden vágyunk teljesült! Gyerekek, fiatalok, idősek 

látogattak el hozzánk, néhányan többször is visszatértek. Az éppen aktuális 

keresletnek megfelelően váltogattuk a kínálatot, ennek köszönhetően a zenés 



programokra indulók „bemelegítésként” ismerkedtek a beporzókkal, a 

klímatudatossággal vagy Herman Ottó munkásságával, s hazafelé menet 

„levezetésként” újabb élményekkel gazdagodhattak. 

 

Schenkerik Zsuzsa 

A jól sikerült programról meséljenek a képek: 

      

 

Muzsikált az erdő Kecskeméten is 

 „Muzsikál az erdő” a Hírös Városban címmel 2023. május 20-án, szombaton 

Kecskeméten a Nyíri erdőben, a Vackor Vár Erdei Iskola területén várták a 

közönséget színes programokkal. Az esemény vasárnap Lakitelek - Tőserdőn a 

Holt-Tisza partján folytatódott. A rendezvény célja, hogy az erdő és a zene, a 

művészetek erejével a fenntartható, környezettudatos életvitel irányába terelje az 

idelátogatókat. Itt a családok valamennyi tagja talált számára vonzó és tartalmas 

testi-lelki feltöltődési lehetőséget. 

A Nyíri erdőben szombaton délután Sulyok Ferenc, a 

KEFAG Zrt. vezérigazgatója köszöntötte a 

közönséget, majd Dr. Papp Zoltán kecskeméti 

önkormányzati képviselő, ezt követően pedig Szabó 

Lajos, a Muzsikál az Erdő Alapítvány elnöke beszélt. 

 

 

 

 

A képen Tőserdő jellegzetes 

fájáról mesél Szabó Lajos 

 



Egyesületünk jelentősen hozzájárult a rendezvény sikeréhez. Mindkét napon 

élvezhettem azt a sajátos hangulatot, amikor az erdei madárdal, a hatalmas fák 

sustorgása összefonódott az emberi énekkel, nívós hangszeres muzsikával. Az 

első napon velem tartott Kollárné Ott Mariann, azaz Manka a lányával, 

Emesével, Vidra Marcsi, Saly Eszter. Jó társaságban képviseltük az MKNE-t, 

szomszédunk volt egy fafaragó és egy textilműves.  

A 2. napon Tímár-Geng Csilla és Hársas Éva volt a társam. Kíváncsiskodók 

szinte mindig voltak a standunknál, de azért adódott lehetőség arra is, hogy 

egyikünk-másikunk részt vegyen egy-egy programon.  

A kínálatunk a Herman Ottó, valamint a beporzós tanösvény játékaiból állt 

össze. Akit lehetett, megszólítottunk, hogy próbálja ki magát. Nem kellett nagy 

rábeszélés, szívesen letelepedtek a felnőttek, gyerekek egyaránt. Az 

egyesületünkről többen kérdeztek, hogyan lehetne a játékainkat máshol is 

bemutatni. Voltak, akiknek tanácsot adtunk a rovar- és madárbarát kert 

kialakításához. Szívesen megosztották a saját tapasztalatukat velünk. Főleg 

kisgyerekes családokat láttunk, sajnos a tizenéves korosztályból kevés volt az 

érdeklődő. A legtöbben végigpróbálták az összes felkínált játékunkat. Érdekes 

volt látni apa-anya-gyerek együttműködését az odúk összerakásánál, a közös 

gondolkodáskor. Az ajándék matricát örömmel fogadták a látogatók. A 

Kecskemét Táncegyüttes tagjait is bevontuk a feladatokba, élvezettel töprengtek 

közösen a fejtörőkön. Sok kedves ismerősöm is felbukkant, akiknek a találkozás 

örömén túl, be tudtam mutatni az egyesületünket. Szirtes Edina, „Mókus” és 

zenésztársa, Jammal – akik a zárókoncertet adták – szintén kaphatóak voltak 

kipróbálni a játékainkat. Erre aztán Edina utalt is a koncerten az öreg hársfák 

alatt. 

Számomra a nap csúcspontja az volt, amikor Szirtes Edina „Mókus” nekem 

címezve, a közönség bevonásával előadta a „Ha eljönnek az angyalok” című 

dalt. Ez váratlanul ért és meghatódva hallgattam végig. 

Összegezve fontosnak tartom, hogy máskor is jelen legyünk, hisz egymástól 

tanulva, közösen gondolkodva, jókedvvel értéket tudunk átadni. Köszönet 

Gyalog Évának a szervezésért, a társaimnak a támogatásért, együttműködésért. 

Molnárné Kata 

 

Kapolcs 2023, Zöld Zugoly 

A Zöld Zugoly már 16. éve rendszeres, azaz 2009 óta 10 napon át tartó 

programunk Kapolcson, a Művészetek Völgyében. 

Idén is, ahogy már évről évre, visszatérő programjaink is voltak: pl. több napon 

át reggelente növényismereti sétát tartott Victor András a gyógynövények, ehető 



növények stb. felfedezésére. Az érdeklődők Kapolcs „zöldebb” útvonalain 

sétálva ismerkedtek meg az eléjük kerülő növényekkel. És a megismert 

növények kiállításának, a „növényfalnak” is nagy sikere volt. 

A DeNaturált ember – Könczey Réka, Saly Erika és Victor András 

értékválasztásos játéka – nagyon izgalmas kérdéseket vetett fel: Összhangban a 

természettel? Miért nem? Van rá esély? Mi közünk a természethez? 

Vásárhelyi Tamás a Beporzók segítségével interaktív, még az ínyt is 

csiklandozó előadást tartott, és beszélgetett az érdeklődőkkel. 

Biának a Gazvacsora című foglalkozása, is nagyon sikeres volt, hiszen meg is 

kóstolhatták az otthonról hozott, finomabbnál finomabb – ma már sokszor 

gaznak gondolt - ehető növényekből készült ételeket. 

Ágoston-Kostyál Csilla – Földmentő diéta, Nagy Andi Komposztálás minden 

háztartásban programja megint csak nagy érdeklődést váltott ki.  

A Fair Trade kávéházunk, a kézműves, a Varázslatos kémia foglalkozásaink, 

melyeket az önkénteseink vezettek, szintén nagyon sikeresek voltak. 

 

  
 

Növényismereti séta Varázslatos kémia Komposztáljunk 

 



  

 

Tamás ínycsiklandó 

előadása 

A vándortanösvény 

játékai 
Földmentő diéta 

 

 

A kézműves foglalkozásokba besegített még 

Trescsik Angéla, Gyalog Éva és Hársas Éva is. 

Ebben az évben is büszkék lehetünk, magunkra, 

nagyon sikeresek voltak a programjaink. 

            

Timár-Geng Csilla 

 

Bay Zoltán Kutató-

központ bemutatója 
 

 

Családi nap (építőipari cég, ZZ támogatója) 

A kapolcsi fesztivál programjának megvalósításához szűkös volt a pályázati 

támogatás, ezért az önkéntesek segítségét kértem, hátha van olyan ismerősük, 

vagy családtagjuk, aki szponzorálná a programunkat.  



Az egyik önkéntesünkön keresztül jutottunk ilyen támogatáshoz, aminek fejében 

vállaltunk egy családi napon való részvételt. Hársas Éva, Keve Ildikó, 

Vásárhelyi Tamás és jómagam vettünk részt a programon, és az érdeklődőkkel a 

kívánságuk szerint játszottunk ezzel vagy azzal a játékkal. A 3 tanösvényünkből 

választottam, így mindenféle játékot vittem. Tamás még újabb játékokat is 

hozott, melyekkel a legfiatalabb játékosaink nagy örömmel játszottak. Persze két 

egyetemista is érdeklődő izgalommal vett részt 

Tamás új játékainak a kipróbálásában, jókat 

nevetve, élvezve a szokatlan tevékenységeket. 

Timár-Geng Csilla 

 

 

 

 

 

 

ELTE TÓK konferencia 

Konferencia a fenntarthatóságra nevelésről 

Az ELTE TÓK szervezésében szept. 29.-én már második alkalommal volt ilyen 

témájú konferencia. Nagy tablót vonultatott fel a program: a plenáris előadások 

– köztük Varga Attila előadása – után délelőtt is, délután is 3-3 párhuzamos 

szekcióban 8-8 rövid előadás hangzott el.  

Délelőtti szekciótémák: fenntarthatóságra nevelés a felsőoktatásban, az iskolás 

kor előtt, valamint sajátos lehetőségek esetén. Délután mindhárom szekció a 

közoktatást érintő fenntarthatóságra nevelésről szól. 

Büszkék lehetünk arra, hogy a sok-sok előadás közül sokat egyesületünk tagjai 

tartottak, úgymint: Bikki Levente - Vásárhelyi Tamás, Ivánné Vidra Mária, 

Kövecsesné Gősi Viktória, Kurucz Márta, Neumayer Éva, Mónus Ferenc, 

Orgoványi Anikó, Szabon Márta, Varga Attila, Victor András. [Bár közülük 

többen – MKNE-s szívvel ugyan, de – más sapkájukban szerepeltek.] 

Victor András  



Zöld OT 

Zöld OT (Székesfehérvár, június 

23-24.) 

Az idei Zöld OT-n Hársas Évával és 

Könczey Rékával vettem részt. 

A programok közül nehéz volt 

választani; sok olyan program volt, 

amely egyszerre zajlott, és mindegyik nagyon érdekes lett volna. 

A szombat délutáni plenáris program „A Velencei-tó és a vízgyűjtő területének 

vízügyi kérdései” c. előadás sok érdekes izgalmas kérdést vetett fel. 

Megtudhattuk az előadótól mint helyi lakostól és szakembertől – aki mindent 

tudott a területtel kapcsolatos problémákról – hogy mit lehetne tenni, és mi az, 

ami kárt okoz. Nagyon informatív előadást hallhattunk. 

Később meghallgattuk több civil szervezet beszámolóját a saját településével 

kapcsolatos környezetszennyezési problémáikról, és az ott élő civilek 

tevékenységéről, a lehetséges megoldásokról. Sajnos eredmény nem minden 

esetben volt, és ez nagyon elkeserítő. 

Az esti közösségi programok helyszíne Székesfehérvár belvárosában, a Szent 

István Király Múzeum kertje volt, a Zöld forgatag. Ezen a Beporzó- és a Klíma-

tanösvény néhány játékával vettünk részt. Sok érdeklődő felnőtt és fiatal volt, 

mindig voltak a standunknál. Nagyon tetszettek a játékok mindenkinek. 

A sok-sok program közül már csak 3-at emelek ki: Lajtmann Csaba (Reflex 

Egyesület /Éghajlatvédelmi Szövetség) Égigérő zöld c. szituációs játékát, ami 

nagy meglepetés volt, de Évával nagyon élveztük. A leírás szerint a következőt 

lehetett tudni: A városi házak között kis kert bújik meg, a kertben pár centisre 

nyírt gyep helyett vadvirágos mező várja a beporzókat. A szomszéd lakóház 

allergiás lakója a magasra nőtt zöldet okolja rohamaiért… Kapcsolódj be új 

szituációs játékunk fejlesztésébe! Hát bekapcsolódtunk! Jókat nevettünk, de 

tanulságos is volt. 

A másik esemény az OT 3. napján a Zöld Civil Díjak és Emlékdíjak átadása 

volt, ami először történt meg. Első alkalommal adták át a Zöld Civil Díjat és 

Emlékdíjat. 

A KT tagjaiból álló bizottság megemlékezett arról az 5 főről, akik sajnos már 

nem lehetnek köztünk, de életükben rengeteget tettek a hálózatunkért. Az ő 

munkájukat Zöld Civil Emlékdíjjal ismerték el. Mellettük 2 zöld mozgalmár 

munkásságát pedig Zöld Civil Díjjal jutalmazták. 

Utolsó programként megemlítem még a Sóstó Látogatóközpont megismerését 

szakavatott vezetővel, aki igazán lelkesen mutatta be, és vezetett végig minket a 



tanösvényükön. Nagyon sok érdekes dolgot tudtunk meg, és nagyon szép 

dolgokat láttunk. Különleges élmény volt. 

Tóthné Timár-Geng Csilla 

 

Eko-punk fesztivál, Jákodpuszta 

Négynapos, országos, nyári rendezvény, melynek környezetvédelem a témája. 

Szlogenje: 

„Bánj úgy a Földdel, mintha maradni akarnál!” A kissé szokatlan „punk” 

megnevezés a szervezők értelmezésében arra utal, hogy a fenntarthatóság 

érdekében meg kell változtatni az életmódunkat, a mindennapi szokásainkat, 

tágítani kell a komfortzónánkat, egyszerűbben kellene élnünk. Ennek 

megfelelően – hitelesen – „Isten-háta-mögötti” helyen, nomád körülmények 

között rendezték meg a fesztivált az elmúlt néhány évben.  

Idén Jákotpuszta volta helyszín, a Dél-Cserháti Ökológiai Tájközpont. 

A fesztivál szervezője a HAND Szövetségen keresztül is kereste azokat a 

szakértőket, akik részt vennének egy, a fenntarthatóság tanulása témájú 

panelbeszélgetésen. 

A HAND az MKNE-nek is (minthogy a szövetség tagja) továbbította a 

megkeresést, az elnökség érdemlegesnek találta az ügyet, s végül engem javasolt 

erre a feladatra. Én pedig kihívásnak tekintettem a lehetőséget, s elvállaltam. 

Ezért vonatoztam-buszoztam Bercelig aug. 24.-én. Onnan tűző napon, 

országúton kezdtem gyalogolni a Tájközpont felé, de útközben sikerrel 

stoppoltam egy autót, amely el is vitt egészen a helyszínre. Az önkéntes 

fesztivál-munkások kedvesen fogadtak; kérdezték, hogy zsíros-hagymás 

kenyeret kérek, vagy lekvárosat. (Az előbbit kértem.) 

A délutáni programra meghívott „előadók” mind a hatan megérkeztek, de 

kíváncsi fesztivál-résztvevő mindössze három. Az „érdektelenségnek” sok oka 

lehetett; az is, hogy a négy-napos fesztiválnak ez még csak a kezdő délutánja 

volt. Így végül panelbeszélgetés helyett körbeültünk fagerendákra, árnyat adó 

fák alá, s ki-ki beszélt arról, hogy a munkája hogyan kapcsolódik a 

fenntarthatóság „punk” szemléletmódjának terjesztéséhez. A beszélgetés –

érthetően – igencsak esetlegesre sikerült, de volt benne érdekes is. 



Utána indultam volna vissza „gyalogutamra”, de két előadó – akik kozmetikai 

készítmények műanyag csomagolás-hulladékának szelektív begyűjtésével 

foglalkoznak – jelezte, hogy szívesen visszahoznak kocsival egészen 

Budapestig. 

Arról semmit sem tudok, hogy a további három napon milyen volt a fesztivál. És 

eddigi felemás tapasztalataim alapján arról sincs még véleményem, hogy mi 

legyen a hozzáállásunk az EcoPunk fesztiválokhoz a jövőben. 

Victor András 

 

Helyi és szakmai csoportok hírei 

Beporzó csoport eseményei, tervei 

 
A nyár nagy melegében elemében érezte magát a legtöbb beporzó rovar. Nem 

mondható el ez a lakosságról, akiknek egyre nehezebben esik le a tantusz, hogy 

valami nincs így jól.  

Csoportunk több tagja életében eljött megint Kapolcs, egytől sok napig tartó 

fárasztó és mégis jóleső jelenléttel, és örvendetesen sok fiatal között.  

Másoknak jólesett Muzsikálni az erdőn, vagy eljött egy családi nap, nyugis 

esemény olykor nagyonis szívet vidító kuncsaftokkal. Ezekről az eseményekről 

külön beszámolók születtek.  

Ketten vettünk csak részt Farmoson a Tápió Natúrpark egyhetes rendezvényén, 

amellyel a falu szülöttének, Kaszab Zoltánnak, világhírű bogarásznak állítottak 

emléket. A nyitónapon Sasvári Zoltán „bogaras bácsi” szokás szerint elbűvölte 

az óvodásokat, én két iskolai osztálynak tartottam beporzós órát, aztán a 

szombati konferencián és a szépen faragott, bogarakat mutató emlékmű avatásán 

ismét találkoztunk. 

Megint mások (Hársas Éva, Csilla és én) bemutatóztak az említett Évnyitón a 

Természettudományi Múzeumban, ahol sajnos a kertet a rovarszállóinkkal 

együtt egy mozdulattal eldózerolták.  

További csoporttársak készülnek az Unicef Klímahősök konferenciára (Csilla, 

Szabon Márta, Tamás – biodiverzitás is a terítéken), mások (F. Kriszta, K. Feri 

és én) tervezik a dunaharaszti Hétszínvirág Óvoda egynapos továbbképzését, 

kifejezetten beporzós témában. Ezekről az eseményekről külön beszámolók 

fognak születni, ha lezajlottak.  

Több új játék vagy kvíz született tavasz óta, a téma remek és az alkotókedv 

működik, tesztelgetjük őket a közönségen. 



Vidra Marcsi több körben finomított kölcsönzési kartotékot rakott le az OT-n az 

asztalra (a vándortanösvények egyes játékainak nyilvántartására). Egyszóval 

nem unatkozunk. 

Mindeközben remek szakirodalmak jelentek meg, például egy sok cikket elemző 

tanulmány (Nature Communications, Batári Péter is a szerzők közt van) arról, 

hogy nem megfelelő beporzás esetén nemcsak az élelmiszerek mennyisége, 

hanem a minősége (pl. külcsín, beltartalom, eltarthatóság) sem lesz olyan jó. 

Egy másikat pedig egyenesen nekünk írtak. Arról szól, hogy a biodiverzitás 

jövője nagymértékben függ emberek milliárdjainak személyes döntéseitől. 

Ezeket pedig befolyásolja, hogy milyen természetélménynek voltak kitéve 

(tanséta, nyári tábor, madármegfigyelés, állatbemutató); ilyesmik nagyban 

alakítják az emberek természettel kapcsolatos attitűdjét). Ez a 138 cikket elemző 

átfogó tanulmány a kissé baljós nevű (Cambridge Prisms: Extinction) 

folyóiratban jelent meg. 

 

Vásárhelyi Tamás 

 

Projektek 

 

Hegyvidéki program 
 

A XII. kerületi önkormányzat pályázatán nyert támogatásnak köszönhetően idén 

is lehetőségünk van pedagógus képzést tartani a kerületben. A pályázat témája a 

klímavédelem és a közösségépítés. Ezek mentén épül fel a 2*4 órás képzés is, 

melyből természetesen nem hiányozhatnak a módszertani ismeretek sem. A 

képzés mellett a lakosságot is megszólítjuk egy kerületi családi napon, ahol a 

Klíma vándortanösvényt mutatjuk be. A programok során nagy hangsúlyt 

fektetünk arra, hogy a résztvevők gyakorlati ötleteket kapjanak az 

energiatudatos életmód megvalósításához, és a klímaváltozáshoz való 

alkalmazkodáshoz. 

 

Bátyi-Földesi Dóra 

 

  



Hunyadi téri programok folytatása 

 

Az ősszel előre láthatóan folytatjuk a Zöldítőkkel (Bajzák Anna tagunk) közös 

programsorozatunkat a Hunyadi téren, egy kerületi pályázat keretében. 

Októberben és novemberben készülünk megjelenni egy-egy piacnapon, hogy 

együtt játsszunk, beszélgessünk az érdeklődőkkel. Bajzák Annáék hozzák a 

balkonkertészkedés témát a növénycserével és a virághagyma osztással, mi 

pedig visszük a beporzókhoz, a városi zöldfelületekhez és a komposztáláshoz 

kapcsolódó játékainkat.  

Szeretettel várunk minden régi és új érdeklődőt! 

 

Bátyi-Földesi Dóra 

 

 

Máltai játszóterek megújítása 
 

Két évvel ezelőtt keresett meg minket Paul Ági (a ferencvárosi klímás 

projektünk kommunikációsa), hogy csatlakozzunk a Máltai Szeretetszolgálat 

játszótér megújítási programjához.  

Nagy örömmel vetettük bele magunkat az egyeztetésekbe, de pár hónap múlva 

le is állt a folyamat. Az orosz-ukrán háború fontosabb feladatokat gördített a 

Szeretetszolgálat munkatársai elé; elnapoltuk a témát. Bár a háború sajnos még 

nem ért véget, most mégis újra lehetőség nyílt a program folytatására, 

megkezdődött a munka. 

A program előzménye, hogy a Máltai Szeretetszolgálat 25 évvel ezelőtt 

elindította a Játszva megelőzni! című programját. Ennek keretében olyan 

közösségi tereket hoztak létre lakótelepi környezetben, ahol a játék mellett 

bújtatottan szociális munkát is tudnak végezni a munkatársaik.  

Ugyanis minden játszótéren található egy épület, ahol rendszeresen szerveznek 

programokat, klubokat, és jelen van egy kollégájuk, aki beszélget az oda 

látogató családokkal, fiatalokkal. Tartalmas, értelmes programokon vehetnek 

részt a látogatók biztonságos környezetben, miközben kapcsolatok szövődnek. 

Most ezeket a játszótereket szeretné megújítani a Szeretetszolgálat új 

tematikával és új programokkal, melyek arra is alkalmasak, hogy támogatókat 

vonzzanak be, biztosítva ezzel a megújulás és a fenntartás költségeit. Ebben a 

folyamatban vesz részt az MKNE szakmai partnerként, hogy öko-játszótérré 

válhasson minél több Máltai játszótér.  



Hogy pontosan milyen tematikával, és milyen módon, annak kidolgozása most 

zajlik. Ami biztos: szeretnénk támogatni a látogatókat abban, hogy 

környezettudatosabbá alakíthassák mindennapjaikat, és nyitottá váljanak a 

fenntarthatósággal kapcsolatos témákra. Az is biztos, hogy ha ez megvalósul, 

sok emberhez juttathatjuk el üzeneteinket. További részleteket a következő 

KÖR-ben olvashattok. ;-) 

 

Bátyi-Földesi Dóra 

 

 

Tagjaink írták  

 

Komposztműhely Kapolcson 

A Galgamenti Népfőiskola képviseletében komposztműhelyt, előadást tartottam 

Kapolcson 2023. július 29-én szombaton, a MKNE Zöld Zugolyban. Sok 

érdeklődő volt. 

Már sokadszor írok róla, de talán nem feleslegesen. 

Néhány visszatérő kérdés: 

1. Komposztálható-e a diólevél? Rövid válasz: igen, hosszabb válasz, kb. 9 

hónap kell neki, hogy se csírázást, se növekedést ne gátoljon. Vannak különböző 

„iskolák”, egyik iskola szerint apránként adagoljuk be a diólevelet a nagy 

tömegű kevert zöld/barna rétegekbe. Egy másik gyakorlatias csapat teljes 

magaságyásokat tölt meg ősszel diólevelekkel és májusban már a szálas, barnás 

közegbe akár palántáznak: https://www.facebook.com/diolevelmulcs Ne féljünk 

hát a diólevéltől! 

2. Komposztálható-e a citrusfélék héja? Igen, kb. 4-6 hónap alatt a hazai 

éghajlaton is lebomlik. Ha el akarjuk kerülni a penészölő vegyszereket, amit a 

héjukra permeteznek, vegyünk bio citromot mintsem permetezettet. A bio 

citromhéj nyugodtan mehet a komposztba. 

3. Cserebogár pajorral van tele a komposzt! Nem, nem! Azok a dundi pajorok az 

aranyos virágbogár pajorjai, cserebogár nem tesz petéket a komposztba, hanem a 

fák koronája alatti talajba. A virágbogár pajor mehet vissza a komposztba. (Ha 

nagyon felszaporodnak mégis a komposztban és félünk attól, hogy málnáinkat, 

szedreinket a virágbogarak fogják nagyon jóízűen elfogyasztani, gyérítés 

gyanánt tyúkeledel lehet belőlük, mert hát a körforgás az örök.) 

4. Tényleg öntözni kell a komposztot? Kb. 40-60 %-os víztartalom szükséges a 

biológiai folyamatokhoz. Ha egy maroknyit kiveszünk a komposztból, 



összenyomjuk, és pár csepp távozik, s jól formált marad, akkor rendben van a 

komposztunk szénája, na jó, a vize. Viszont nagy melegben hetente egyszer 

érdemes öntözni (1-2 kanna vizet egy köbös komposztsilóra)! 

A parányi élőlények megkedveltetése végett most is velem utazott plüssként 

„Guszti, a giliszta” és „Ászka Koma”. Olyan jó, hogy mosolyt csalunk velük 

kicsik, nagyon arcára! 

Lovonyákné Varga Klaudia alkotásai: 

https://www.facebook.com/profile.php?id=100063574922745 . 

Egy szösszenet: Anyuka és a lelkes kislánya szeretne komposztálni, kertjük van, 

helyük van, de apuka nem pártolja az ötletet – mondják nekem az előadás után. 

Apuka sajnos csak az előadás végén érkezett. Anyuka és a leánya újra 

bepróbálkoztak, mondták apukának, hogy ez milyen jó lenne. Apuka válasza: 

Ahaaaa… (a hangsúly leírhatatlan). Hát, itt még van mit tenni, azt hiszem. 

 

Nagy Andrea 

 

 

Programajánló 

 

Puli szalon               

 
A nyári szünet és az OT után október 12-én nyit a Puli Szalon. 

Sajnos sokan nem tudtatok eljönni az országos találkozóra, Solymárra. Gyertek, 

beszélgessünk a Szalonban az élményekről, új projektekről, tervekről 

magunkról! 

Továbbra is a hónap második csütörtökén várok mindenkit szeretettel. 

Többek kérésére a kezdést 18 órára tesszük át. 

 

Trescsik Angéla 

 

 

  



Eseti elemek 

Új tagjaink 

Ágoston-Kostyál Csilla vagyok, az ELTE 

környezetvédelmi szakpszichológusa és az 

ELTE Ember–Környezet Tranzakció 

Intézetének adjunktusa. 

Abban a szerencsés helyzetben vagyok, 

hogy a szakmai terepgyakorlatomat az 

MKNE-nél végezhettem 2022 október és 

2023 januárja között. Ez alatt az időszak 

alatt igyekeztem az Egyesület minél több tevékenységében részt venni; 

októberben már bekapcsolódtam egy online webináriumba, és a Néprajzi 

Múzeumban tartott worksopba, és tartottam előadást az MKNE közgyűlésén, 

valamint a Művészetek Völgyében, a Zöld Zugolyban. Pszichológusként 

egyetemi oktató-kutató munkám során főképp az öko- érzelmekkel (pl. 

klímaszorongás), illetve a környezettudatos viselkedést motiváló és akadályozó 

tényezők feltérképezésével foglalkozom. Érdekel továbbá a fenntartható étel- és 

italfogyasztás pszichológiája, illetve a művészetpszichológiai módszerek 

használata a természetkapcsolat erősítésével összefüggésben. A továbbiakban 

pedig szeretnék részt venni olyan további rendezvényeken, mint az Erasmus-

konferencia, a Puli online szalon és az Öko-karácsony. 

 

Versek, szépségek 

 

Kisasszony haván osztozkodik a nyárutó és az őszelő. Túl szeptember 8.-án, 

Kisasszony napján, amikor is a Szeged széli tanyák kifosztott szemű öregjei úgy 

mondják: „Kisasszony hajtja a fecskéket”. /…/ Mindenfelé a villanydrótokon 

fecske-kottafejek muzsikálnak halkuló, hidegülő szimfóniát … andante … 

szeptemberi esők koppanása… a menthetetlen kifosztás évszaka. Madártársakat 

rabol el tőlünk, s most a leghétköznapibbakat – fecskéinket. De nem egy napon, 

hanem az időjárástól függően… Lassan, egy szeptemberi reggelen. 

Forrás: Csizmazia György: Fehér-tói madarak… (1991) 

Válogatta: Victor András 

 

 



A múlt, így mondták, eltörölve, mégse 

érzékelünk éles korszakhatárt. 

Az idő felszíni hullámverése 

a mélyréteget még nem hatja át. 

Nem jelzi az új korszak szellemét se 

kalap, se szoknyahossz, se nagykabát, 

a duplaágy, a dédszülők komódja, 

a meggybefőtt a spájzban, a kiskertben a rózsa, 

 

ősszel hosszú párnák az ablakokban. 

Lekvárt főznek. A tejszínt felverik, 

télen az ünnep gyertyalángja lobban, 

csengettyű szól, régi szokás szerint. 

Őrzi a leigázott törzs titokban 

szokásait és istenségeit. 

A vitrinben villog a múlt ezüstje, 

befogja a falat a rossz vaskályha füstje. 

[…] 

 

A múlt idegen ország. A jelen 

szokásain ámulhat, vagy nevethet 

a korszakok alól kihantolt leleten: 

mi minden tűnt egykor természetesnek. 

Ki tudja, mikor lett idegen, 

 

mi meghitt volt: akkor észre se vetted, 

és csak utólag visszanézve látod 

kezdődő jeleit a változásnak 

 

Forrás: Rakovszky Zsuzsa (2015): Fortepan. Magvető, Budapest 52; 62.-63.o. 

Válogatta: Huszár Zsuzsa 



Közérdekű 
 

Kedves Tagjaink! 

Nagyon köszönjük a 2022-es évre vonatkozó SZJA 1% felajánlásokat, melyet 

az Adóhatóság már az Egyesület rendelkezésére is bocsátott. A felajánlott SZJA 

összege 243 278 Ft volt. 

Hálásan köszönjük Tagjainknak és Hozzátartozóiknak, hogy gondoltak ránk és 

Egyesületünket jelölték meg kedvezményezettként! 

                                    

Nagyon köszönjük a rendezett tagdíj befizetéseket is! A 2023-as évre 

vonatkozó tagdíjak továbbra is az alábbiak, többen még nem rendezték, kérjük, 

tegyék meg mielőbb (a határidő 2023.03.31. volt!): 

• egyéni: 6 000 Ft/év,  

• diák/nyugdíjas: 3 000 Ft/év, 

• családi: 9 000 Ft/év. 

Bankszámlaszámunk: MagNet Bank 16200151-00270519-00000000 

 

Irodánkban jelenleg sajnos nem tudunk személyesen találkozni, itthonról 

dolgozom. Telefonon (06-20-494-94-69) és e-mailen 

(kriszkurucz.mkne@gmail.com) természetesen elérhető vagyok. Ha valaki 

postán szeretne valamit küldeni, kérem, előtte egyeztessen velem, hogy milyen 

postacímre küldheti! 

 

Sztridáné Kurucz Krisztina 

 

Felelős kiadó: az Egyesület elnöke 

Szerkesztő: Hársas Éva 

Honlap: www.mkne.hu  

 Iroda és postacím:  

1119 Budapest, Etele út 59-61. 

Telefon: +36 20 494 9469 

e-mail: mkne@mkne.hu 
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